

特邀專題

李金銓傳播研究遺產初探

陳韜文^a

^a 香港中文大學新聞與傳播學院，新界，香港

摘要

本文從四個方面探討李金銓教授的治學遺產。首先，在社會科學研究範式上，他從解釋社會學的知識觀出發，強調將本土歷史脈絡與全球理論視野相結合。其次，在國際傳播領域，他致力打破美國中心主義以推動學科國際化，並對媒介帝國主義及國際傳媒如何建構多重現實，都有著深刻的實證分析與理論貢獻。第三，在政治傳播方面，他長期聚焦兩岸三地傳媒與政經權力結構的互動，精闢剖析各地的媒介管控模式與新聞自由的演變軌跡。最後，文章對李教授的學術領導能力及其他突出表現也有談及。

關鍵詞：華人傳播研究、國際傳播、政治傳播、新聞史、李金銓

陳韜文，香港中文大學新聞與傳播學院榮休教授。研究興趣：政治傳播、新聞學研究、國際傳播。電郵：jchan003@gmail.com

論文投稿日期：2026年6月19日。論文接受日期：2026年6月23日。

Invited Special Theme Section

Professor Chin-Chuan Lee's Legacy in Communication Research: A Preliminary Exploration

Joseph M. CHAN^a

^a School of Journalism and Communication, The Chinese University of Hong Kong, New
Territories, Hong Kong

Abstract

This article explores the academic legacy of Professor Chin-Chuan Lee in four regards. First, regarding social science research paradigms, he is disposed towards the epistemological perspective of interpretive sociology, emphasizing the integration of local historical contexts with global theoretical perspectives. Second, in the field of international communication, he was dedicated to breaking away from US-centrism to promote the internationalization of the discipline. He made profound empirical and theoretical contributions to the study of media imperialism, and how international media construct multiple realities. Third, in the field of political communication, he consistently focused on the interactions between the media and political-economic power structures in Mainland China, Hong Kong, and Taiwan, providing incisive analyses of their respective media control models and the evolutionary trajectories of press

Joseph M. CHAN (Emeritus Professor). School of Journalism and Communication, The Chinese University of Hong Kong. Research interests: political communication, journalism studies, international communication. Email: jchan003@gmail.com

Article History: Received on 19 June 2026. Accepted on 23 June 2026.

Professor Chin-Chuan Lee's Legacy in Communication Research

freedom. Finally, the article also touches upon Professor Lee's academic leadership and other impressive traits.

Keywords: Chinese communication research, international communication, political communication, journalism history, Chin-Chuan Lee